

Curriculum Vitae

Herman J. Selderhuis

Professor of Church History and Church Law
Theologische Universiteit Apeldoorn, **The Netherlands**

Degrees

1994 Th.D., Theological University of Apeldoorn

Positions

- Director, Refo500
- President, European Academy of Religion (EuARe)
- Chairman, council of members insurance company Donatus
- Senior researcher, Dutch Research School for Theology and Religion (NOSTER)
- Referee, FWO-Brussels
- Editor-in-chief, book series: Reformed Historical Theology (Vandenhoeck & Ruprecht)
- Editor-in-chief, book series: Refo500 Academic Studies (Vandenhoeck & Ruprecht)
- Editor-in-chief, book series: Law & Religion (Brill/Schöningh)
- Editor-in-chief, book series: Kunst und Konfession (Schnell+Steiner)
- Editor-in-chief, Journal of Early Modern Christianity (De Gruyter)
- Member, Board of Directors, Greenwich School of Theology
- Member of the editorial board, Reformation and Renaissance Review
- Member of the Advisory Board of the Zeitschrift der Savignystiftung für Rechtsgeschichte
- Member, Renaissance Society of America
- Member of the Wissenschaftlicher Beirat (Scientific Committee) Melanchthon Akademie Bretten
- Member, Advisory Board, Theological Faculty of the University of Lund
- Member, Executive Board, ReIReS
- Member, Executive Board, RESILIENCE
- Editor, Studies in Puritanism & Piety
- Member of the Board of Curators of the Martin Luther Foundation Erfurt
- Member of the Evaluationskommission Stiftung Leucorea Wittenberg
- Member of the Evaluationskommission Theologische Fakultät Jena
- President, Reformation Research Consortium (RefoRC)
- Member, Advisory Board, Davenant Trust
- Chairman of the Luther Heritage Foundation
- Boardmember Dutch Reformed Translation Society

Publications: Academic

- ‘Augustine in Reformed Tradition: An Impetus for Further Research’, in: *Nos sumus tempora. Studies on Augustine and his Reception Offered to Mathijs Lamberigts* (Leuven: Peeters, 2020), 517-534.
- ‘Martin Luther in the Netherlands’, *Reformation and Renaissance Review* 21/2 (July 2019), 142- 153.
- ‘Konfessionelle Kulturen und normative Konkurrenzen - Divergenzen, Karikaturen und normative Konkurrenzen’, in: Klaus Fitschen e.a. (eds.), *Kulturelle Wirkungen der Reformation/ Cultural Impact of the Reformation* (Leipzig: Evangelische Verlagsanstalt, 2019), Band 2, 19-31.
- “‘Schepken Christy” in fremdem Hafen. Die Bedeutung Emdens für den Niederländischen Calvinismus’, in: Frank van der Pol (ed.), *The doctrine of election in Reformed perspective: historical and theological investigations of the Synod of Dort 1618-1619. Refo500 Academic Studies 51* (Göttingen: Vandenhoeck & Ruprecht, [2019; i.e. 2018], 13-22.
- ‘Calvin und Castellio – eine unmögliche Verbindung’, in: Sebastian Castellio (1515-1563) – Dissidenz und Toleranz. *Refo500 Academic Studies 46* (Göttingen: Vandenhoeck & Ruprecht, 2018) 55-71.
- ‘The heart of the Matter: Luther’s Concept of Reformation’, *Unio cum Christo* 4/1, april 2018, 13- 27.
- ‘500 jaar Reformatie in postchristelijk Europa’, *Theologia Reformata* 60/3 (september 2017), 243- 259.
- ‘The Heart of the Matter: Luther’s Concept of Reformation’, *Collegium Doctorum. Magyar református teológia* 2017/2, 250-262.
- ‘Luthers Tod’, in: Alberto Melloni (ed.), *Martin Luther. Ein Christ zwischen Reformen und Moderne 1517–2017*, (Berlin: De Gruyter, 2017), Band 1, 397-406.
- ‘Luther und Calvin’, in: Alberto Melloni (ed.), *Martin Luther. Ein Christ zwischen Reformen und Moderne 1517–2017* (Berlin: De Gruyter, 2017), Band 1, 421-436.
- ‘Niederlande’, in: Günter Frank (ed.), *Philipp Melanchthon. Der Reformator zwischen Glauben und Wissen. Ein Handbuch* (Berlin: De Gruyter 2017), 683-700.
- ‘...tot de ontschuldige aller Christenen...’. Todesbericht als Unschuldsbeweis in Marten Microns *Martyrologium*, in: Hans-Peter Grosshans e.a. (ed.) *Schuld und Vergebung. Festschrift für Michael Beintker zum 70. Geburtstag* (Tübingen: Mohr Siebeck, 2017), 373-386.
- “‘Schepken Christy” in fremdem Hafen. Die Bedeutung Emdens für den Niederländischen Calvinismus’, in: Ulrich A. Wien/Mihai-D. Grigore (ed.), *Exportgut Reformation. Ihr Transfer in Kontaktzonen des 16. Jahrhunderts und die Gegenwart evangelischer Kirchen in Europa* (Göttingen: Vandenhoeck & Ruprecht, 2017), 65-74.
- ‘Calvins Views on Conscience and Law’, in: Michael Germann & Wim Decock (ed.), *Das Gewissen in den Rechtslehren der protestantischen und katholischen Reformationen/Conscience in the Legal Teachings of the Protestant and Catholic Reformations* (Leipzig: Evangelische Verlagsanstalt, 2017), 33-50.
- ‘Die Bedeutung der Reformation Luthers für die kirchenrechtliche Entwicklung in den Niederlanden’, *Zeitschrift der Savigny-Stiftung für Rechtsgeschichte* 133, Kanonistische Abteilung 102 (Wien e.a.: Savigny Verlagsgesellschaft, 2016), 381-405.

- ‘Niederländer an Ruhr und Rhein’, in: Martin Grimm & Johannes Schilling (eds.), *Region Ruhr. Orte der Reformation* 28 (Leipzig: Evangelische Verlagsanstalt, 2016), 39-42.
- ‘Luther in den Niederlanden’, in: Mariano Delgado & Volker Leppin (eds.), *Luther: Zankapfel zwischen den Konfessionen und ‘Vater im Glauben’?*, *Studien zur christlichen Religion und Kulturgeschichte* 21 (Freibourg: Academic Press; Stuttgart: Kohlhammer, 2016), 229-240.
- ‘Das Trientbild der Protestanten’, in: Peter Walter & Günther Wassilowsky (eds.), *Das Konzil von Trient und die katholische Konfessionskultur 1563-2013* (Münster: Aschendorff, 2016), 107-122.
- ‘Commemorating the Reformation in “Post-Christian” Europe?’, in: Thomas Albert Howard & Mark A. Noll (eds.), *Protestantism after 500 years* (Oxford: Oxford University Press, 2016), 190- 207.
- ‘Kultur und Gesellschaft im niederländischen Calvinismus des 16. und 17. Jahrhunderts’, in: Bernd-Jochen Hilberath e.a. (eds.), *Vielfältiges Christentum. Dogmatische Spaltung-kulturelle Formierung-ökumenische Überwindung?* (Leipzig: Evangelische Verlagsanstalt, 2016), 89-103.
- ‘“We Are Always Heading Towards Death”. John Calvin on Death and Dying’, in: Herman J. Selderhuis & Arnold Huijgen (eds.), *Calvinus Pastor Ecclesiae. Papers of the Eleventh International Congress on Calvin Research* (Göttingen: Vandenhoeck & Ruprecht, 2016), 109-121.
- ‘Ars Moriendi in Early Modern Calvinism’, in: Tarald Rasmussen & Jon Oygraden Flaeten (eds.), *Preparing for Death, Remembering the Dead. Refo500 Academic Studies* 22 (Göttingen: Vandenhoeck & Ruprecht, 2015), 109-122.
- ‘Christus am Tisch der streitenden Brüder. Zum Abendmahlstreit, mit einem Ausblick auf die Malerei’, in: Elke A. Werner e.a. (eds.), *Lucas Cranach der Jüngere Entdeckung eines Meisters & Die Reformation der Bilder* (München: Hirmer, 2015), 228-235.
- ‘Die Rezeption des Heidelberger Katechismus im niederländischen Pietismus’, in: Christoph Strohm & Jan Stievermann (eds.), *Profil und Wirkung des Heidelberger Katechismus. Neue Forschungsbeiträge anlässlich des 450jährigen Jubiläums. Schriften des Vereins für Reformationgeschichte* 215 (Gütersloh: Gütersloher Verlagshaus, 2015), 279-294.
- ‘The Protestant Image of the Council of Trent’, in: John Balserak & Richard Snoddy (eds.), *Learning from the Past. Essays on the Reception, Catholicity and Dialogue in Honour of Anthony N.S. Lane* (London-New York: T&T Clark, 2015) 77-91.
- ‘Die Faszination des Calvinismus’, in: Heiner Lück & Wolfgang Breul (eds.), *Staat, Kirche und Gesellschaft Anhalts im Zeitalter der Konfessionalisierung* (Leipzig: Evangelische Verlagsanstalt, 2015), 11-26.
- ‘Introduction to the Psalms’, in: Herman J. Selderhuis e.a., *Psalms 1-72. Reformation Commentary on Scripture. Old Testament VII* (Downers Grove: IVP Academic, 2015), xlv-lvii.
- ‘A Teachable Death: Doctrine and Death in Marten Micron’s Martyrology’, in: *Unio cum Christo*, Vol. 1, No. 1-2 (Fall 2015), 119-131.
- ‘Die Dordrechter Canones 1619’, in: Eberhard Busch e.a. (eds.), *Reformierte Bekenntnisschriften, Band 3/2: 1605-1675* (Neukirchen: Neukirchener verlag, 2015), 87-161.

- ‘Der Heidelberger Katechismus - Ein erfolgreiches Büchlein’, in: Günter Frank e.a. (eds.), *Von der Reformation zur Reform. Neue Zugänge zum Konzil von Trient* (Freiburg: Herder, 2015), 244-260.
- ‘”Scheepke van Christus” in vreemde haven. De betekenis van Emden voor het Nederlandse calvinisme’, in: G.C. den Hertog e.a. (eds.), *Acta. Bundel ter gelegenheid van het afscheid van prof. dr. T.M. Hofman als hoogleraar aan de Theologische Universiteit Apeldoorn* (Heerenveen: Groen, 2015), 328-337.
- ‘The History of the Synod of Dordt (1618-1619)’, in: Donald Sinnema e.a. (eds), *Acta et Documenta Synodi Nationalis Dordrechtanae (1618-1619) Vol. 1* (Göttingen: Vandenhoeck & Ruprecht, 2014), XV-XXXII.
- Herman J. Selderhuis (ed.), *Handbook of Dutch Church History* (Göttingen: Vandenhoeck & Ruprecht, 2014) (vertaling van: Herman J. Selderhuis (ed.), *Handboek Nederlandse Kerkgeschiedenis* (Kampen: Kok, 2006)).
- ‘Van Heidelberg via Emden de wereld over’, in: Karla Apperloo-Boersma/Herman J. Selderhuis, *God, Heidelberg en Oranje*, Kampen 2013, 18-28 (idem in Engelse en Duitse uitgave van dit werk, Göttingen 2013).
- ‘Calvinism as Reformed Protestantism’, in: Jordan Ballor, David S. Sytsma & Jason Zuidema (eds.), *Church and School in Early Modern Protestantism. Studies in Honor of Richard A. Muller on the Maturation of a Theological Tradition*, Leiden 2013, 723-735.
- ‘Wem gehört die Reformation? Das Reformationsjubiläum 1617 im Streit zwischen Lutheranern und Reformierten’, in: Herman J. Selderhuis, Martin Leiner und Volker Leppin (Hrsg.), *Calvinismus in den Auseinandersetzungen des frühen konfessionellen Zeitalters*, Göttingen 2013, 66-78.
- ‘Calvin und Castellio: Eine unmögliche Verbindung’, in: *Reformation und Toleranz. Vom Umgang mit Außenseitern und Andersdenkenden* (Wittenberger Sonntagsvorlesungen), Evangelisches Predigerseminar 2013, 72-86.
- ‘Calvinismus: Ausweitung oder Einengung?’, in: Günter Frank/ Volker Leppin/ Herman J. Selderhuis (Hg.), *Wem gehört die Reformation? Nationale und konfessionelle Dispositionen der Reformationsdeutung*, Freiburg 2013, 154-181.
- ‘Kościół według Kalwina’, online artikel: Pismo er (www.pismoer.pl), nummer 1(1) 2013, 11 februari 2013.
- Herman J. Selderhuis (editor), *A Companion to Reformed Orthodoxy*, Leiden 2013.
- ‘Die Heidelberger Artistenfakultät zur Zeit der Schüler Melanchthons’, in: Günter Frank und Herman J. Selderhuis (Hg.), *Philosophie der Reformierten [Melanchthon-Schriften der Stadt Bretten 12]*, Stuttgart-Bad Cannstatt 2012, 47-65.
- ‘Calvin 1509-2009’, in: Irena Backus and Philip Benedict (Eds.), *John Calvin and His Influence 1509-2009*, Oxford 2012, 144-158.
- ‘Melanchthon und das Kirchenrecht’, in: Irene Dingel und Armin Kohnle (Hrsg.), *Philipp Melanchthon – Lehrer Deutschlands, Reformator Europas*, Leipzig 2012, 213-225.
- ‘Refo 500 verbindet’, *Ökumenische Rundschau* 61.1 (2012) 53-63.
- ‘Art: John Calvin (Jean Cauvin 1509-1564)’, in: Glen Scorgie (ed.), *Dictionary of Spirituality*, Grand Rapids 2011, 326–328.
- ‘Art: Sixtinus Amama’, in: *Encyclopedia of the Bible and its Reception* (EBR Vol. 1), Berlin/New York 2011.

- ‘Calvin 1509-2009’, in: Irena Backus and Philip Benedict, *John Calvin and His Influence 1509-2009*, Oxford 2011, 144–158.
- ‘Calvinus non otiosus: der unbewegte Beweger und seine Kinder’, in: Irene Dingel and Herman J. Selderhuis, *Calvin und Calvinismus: Europäische Perspektiven*, Göttingen 2011, 3–21.
- ‘Melanchthon und das Kirchenrecht’, in: Irene Dingel and Armin Kohnle, Philipp Melanchthon: *Lehrer Deutschlands, Reformator Europas* (Leucorea-Studien zur Geschichte der Reformation und der Lutherischen Orthodoxie 13), Leipzig 2011, 213–225.
- ‘Melanchthon und das Kirchenrecht’, in: Günter Frank, *Staat, Religion, Bildung: reformatorisches Erbe vor den Herausforderungen einer säkularen Gesellschaft. Beiträge zum 2. Thüringer Melanchthon-Tag am 19. und 20. Februar 2010 im Thüringer Landtag, Weimar und Eisenach 2011*, 30–45.
- ‘Calvin, Kind und Kirche’, in: Michael Weinrich/Ulrich Möller (Hg.), *Calvin Heute-Impulse der Reformierten Theologie für die Zukunft der Kirche*, Neukirchen 2009, 69-78.
- ‘Der Reformator mit europäischer Perspektive’, in: *Zur Debatte-Themen der Katholischen Akademie in Bayern*, München 2009, 24-27.
- ‘Johannes Calvin 1509-2009’, in: *Theologische Literaturzeitung*, Heft 7/8 (2009), 769-782.
- ‘Expounding Psalms: Preces Sacrae’, in: Torrance Kirby, Emidio Campi and Frank James III, *A Companion to Peter Martyr Vermigli*, Leiden/Boston 2009, 249-266.

Publications: Professional

- ‘Herbezinning gevraagd: aandachtspunten voor goed geregeld werk in de kerk’, in: *Schuring tussen kerkrecht en arbeidsrecht* (S.l.: Kenniscentrum Arbeidsrecht, 2019), 11-15.
- Vijf hoofdstukken in: Herman J. Selderhuis (red.), *Handboek Gereformeerd Kerkrecht* (Heerenveen: Groen, 2019):
 - ‘Theologische beginselen’, 23-30.
 - ‘Ambten’, 217-225.
 - ‘De predikant’, 226-237.
 - ‘De kerkenraad’ (met D. Quant), 283-292.
 - ‘Bevestiging en binding’, 342-343.
- ‘Nederland en de Reformatie na 500 jaar’, in: Tanja Kootte (ed.), *De kracht van Luther* (Zwolle: WBooks, 2017), 11-25.
- Herman J. Selderhuis (ed.), *Luther Verzameld, deel I en II* (Utrecht: Kok, 2016).
- *Luther. Een mens zoekt God* (Apeldoorn: De Banier, 2016).
- ‘Johannes Calvin’, in: Irene Dingel & Volker Leppin (eds.), *Reformatorenlexikon* (Darmstadt: Wissenschaftliche Buchgesellschaft, 2014), 91-100.
- ‘Guy de Brès’, in: Irene Dingel & Volker Leppin (eds.), *Reformatorenlexikon* (Darmstadt: Wissenschaftliche Buchgesellschaft, 2014), 59-64.
- ‘Stervenskunst uit Heidelberg’, in: G.C. den Hertog e.a. (eds.), *Triniteit en kerk. Fs. A. Baars* (Heerenveen: Groen, 2014), 242-253.

- ‘John Calvin (Jean Cauvin 1509-1564)’, in: Glen Scorgie (general editor), Dictionary Spirituality, Grand Rapids 2011, 326-328.
- Jan Laski oder Johannes a Lasco: Lebenswege eines Reformators zwischen England, Ostfriesland und Polen’. In: Tür an Tür: Polen-Deutschland: 1000 Jahre Kunst und Geschichte: Katalog zur Ausstellung im Martin-Gropius-Bau, Berlin, 23 September 2011 bis 9 Januar 2012. Köln 2011, 230–235.
- ‘Calvijn: Profeet contra profetie’, Kontekstueel 26/1 (september 2011).
- ‘De “onbekende” Calvijn en de jeugd van de kerk’, in: E.A. de Boer en P. van de Breevaart, De Onbekende Calvijn - een veelkleurig portret, Kampen 2010, 121-128.
- Calvin - Saint or Sinner (red.), Tübingen 2010.
- Praeceptor Europae. Philippus Melancthon over kerk, recht en universiteit, Apeldoorn 2010.
- ‘See you in Heaven: Calvin’s View of Life, Death and Eternal Life’, in: David Hall (ed.), Tributes to John Calvin, Philippsburg 2010, 530-545.
- ‘Reise zur Einheit: Der ökumenische Calvin’, in: Günter Frank, Albert Käuflein (Hg), Ökumene heute, Freiburg 2010) 183-201.
- ‘Calvinismus Heidelbergensis: The Heidelberg Theological Faculty and the Discussion about Predestination 1583-1622’, in: Calvin Studies XII, Presented at the Colloquium on Calvin Studies,
- Erskine Theological Seminary, Due West, SC (January 2006), Due West 2010, 55-72.
- (red.) Johannes Calvin : neue Wege der Forschung, Darmstadt 2010.
- Calvin Handbook [Engelse vertaling van Calvijn Handboek], Grand Rapids 2009.

Ecclesiastical

1987 to 1992 pastor of the Christian Reformed Church of Hengelo

1992 to 1997 pastor of the Christian Reformed Church of Zwolle.